

دور القواسم في منطقة الخليج 1235-1251هـ/1820-1835م

وداد مبارك اليوبي

أ.د. عبدالوهاب صالح بابعير

تتناول هذه الدراسة دور القواسم في منطقة الخليج خلال الفترة من عام 1235-1269هـ/1820-1853م ، من بعد معاهدة السلام العامة التي تمت بين بريطانيا و شيوخ الساحل وأثر تلك المعاهدة على الشيوخ ، إلى أن عقدت بريطانيا المعاهدة الدائمة للسلام البحري والتي ترتب عليها أن تغير مسمى ساحل عمان ليصبح الساحل المتهدان أو ساحل الصلح البحري، وقد تم تقسيم الدراسة إلى مقدمة و تمهيد و وثلاثة فصول وخاتمة، فتمت الإشارة في المقدمة إلى أهمية الدراسة وأهدافها وسبب اختيار الموضوع ومصاعبه ودراسة لأهم مصادره العربية و الأجنبية، والمنهج العلمي المتبع في معالجته وهو المنهج التحليلي والوصفي في دراسة التاريخ ، يليه التمهيد وهو يتناول نشاط القواسم السياسي في منطقة الخليج قبيل عام 1235هـ 1820م، أما الفصل الأول فهو دراسة العلاقة بين القواسم والقوى المحلية في منطقة الخليج، من حيث النزاع بين القواسم وبني ياس،التدخل القاسمي في واحة البريمي وقلعة ديره، وأثر انفصال دبي عن أبوظبي على القواسم، والنشاط القاسمي في عجمان وأم القيوين،أما الفصل الثاني يتناول علاقة القواسم مع القوى المجاورة، البوسعيديين في مسقط ، وعلاقة القواسم مع الدولة السعودية الثانية، ، أما الفصل الثالث فهو دراسة أثر النفوذ البريطاني وانعكاساته على دور القواسم السياسي، وذلك من حيث أثر الحملة البريطانية الثالثة على النفوذ القاسمي في الخليج العربي عندما عقدت بريطانيا معاهدة السلام العامة مع مشيخات الساحل بعد حملة عام 1819م ، وأثر هذه المعاهدة على نفوذ القواسم ، وذلك عندما قامت بريطانيا بتقتيت وحدة القواسم ، عندما تم تدمير رأس الخيمة، وعقدت اتفاقيات تمهيدية انفرادية مع كل شيخ على حده ، وإنشاء قاعدة بريطانية في الخليج، واتفاقيات الهدنة البحرية ، من حيث العوامل المساعدة على عقد الهدنة البحرية الأولى ، ثم دراسة تحليله لبنود وطبيعة الهدنة، والنتائج التي أدت إليها الهدنة، وقد خرجت هذه الدراسة بعدد من النتائج أبرزها أن بريطانيا حرصت على استمرار السلام وإيقاف القتال بين شيوخ الساحل على البحر ليس حرصاً منها على السلام في حد ذاته بل القضاء على أية قوة بحرية منافسة ، ومما يدل على ذلك عدم تدخلها في أية خلافات أو نزاعات برية مادامت تتمتع بقوة بحرية ضخمة.

The Role of Al-qawasim in The Gulf Region AH1835-1820/ 1235-1251H

Wedad Mobarak Al-youbi

prof Dr. AbdulWahab Saleh Babeir

This study discusses the role of Al-Qawasim in Gulf area during the period from 1235-1269H/1820-1853G, after the general peace treaty signed between Britain with the coast sheikhs also discusses the impact of this treaty on the coast sheikhs till Britain signed the marine Permanent peace treaty resulting in alteration of Oman coast name to Reconciled coast or the coast of marine Reconciliation. The scientific subject of this research has been divided into an introduction, preamble, three chapters and a conclusion. The introduction contains mentioning the importance of the study and its objectives and the reason for choosing the topic, its difficulties in addition to studying the most important Arabic and foreign references and sources, rather than the scientific curricula represented by the descriptive analytical one in history study. Then the preamble which contains Al-Qawasim political activity in gulf area before 1235H 1820G, the first chapter pays attention to studying the relation between Al-Qawasim and the local forces in the gulf area, in term of dispute between Al-Qawasim and bani Yas, the Al-Qawasim intervention in Al-Beraimi oasis and Qalaat Deera, and the effect of Dubai and Abu Dhabi separation on Al-Qawasim, and the Al-Qawasim activity in Ajman and Om Al-Qiwin, the second chapter discusses the relation between Al-Qawasim with the adjacent forces, Al Bu said in Masqat and the relation of Al-Qawasim with the second Saudi state, , the third chapter discusses the effect of British influence and its reflections on Al-Qawasim political role, in terms of the effect of the third British campaign on Al-Qawasim influence in the Arabic gulf when Britain held the peace general treaty with the coast Shaikh after the campaign of 1819G, and the effect of this treaty on Al-Qawasim influence, Britain penetrated Al-Qawasim unity, when the destroyion Ras Al-Khaima, and held preliminary individual agreements with each Shaikh separately, establishing Britain base in the Gulf, and the marine armistice agreements, in terms of the factors supporting the holding of the first marine armistice, then an analytical study for the armistice items and nature, and the result given by the armistice. This study has many results the important one of which is that Britain was keen about the peace continuance and stopping the fighting between the coast sheikhs on the sea not for peace but to beat any competing marine force, this was proven by its non intervention in any land disputes and differences as it has the strongest major marine force.